
De wereld van de begrafenissen 
in Vlaanderen is meer dan ooit in 
beweging. Dat bleek ook uit de re-
acties op ons artikel (kerk & leven 
van 2 februari) over het besluit 
van de bisschoppen om geen ge-
bedsvoorgangers af te vaardigen 
naar aula’s van begrafenisonder-
nemers, maar wel naar de open-
bare crematoria.

De beroepsvereniging van uit-
vaartondernemers VARU rea-
geerde geërgerd, omdat veel on-
dernemers „om de wensen van 
de families mogelijk te maken” 
in nieuwe gebouwen hebben ge-

investeerd. „Er is geen enkel on-
derscheid tussen de aula van een 
crematorium en die van een uit-
vaartondernemer”, zo klonk het.

Op de achtergrond speelt ook 
een discussie over de toekomst 
van het crematiewezen. Almaar 
meer mensen kiezen voor veras-
sing, in bepaalde stedelijke ge-
bieden tot tachtig procent. Te ver-
wachten is dan ook dat de zeven 
bestaande crematoria – drie staan 
nog in de steigers – weldra ontoe-
reikend zullen blijken.

Begrafenisondernemers vra-
gen al langer een aanpassing van 

het Vlaamse decreet, zodat ze zelf 
crematies kunnen uitvoeren. Tot 
op heden zijn de crematoria in 
Vlaanderen gemeentelijke of in-
tercommunale initiatieven. Met 
kleine, plaatselijke crematoria 
in de buurt hoeven rouwenden, 
zo zegt de sector, geen lange ver-
plaatsingen meer te maken en 
kan het afscheid altijd dicht bij 
huis plaatsvinden. Een goed idee?

Spreiding belangrijk
Enkele Vlaamse volksvertegen-
woordigers van Open VLD dien-
den vorig jaar in maart een voor-
stel in om het decreet terzake te 
wijzigen, zodat uitvaartonderne-
mers eigen crematoria kunnen 
oprichten en daar afscheidsdien-
sten organiseren.

Vlaams volksvertegenwoordi-
ger Ward Kennes (CD&V): „De 
meerderheid zal zich beraden 
over dat voorstel, maar het stand-
punt van mijn partij is dat cre-
matie best in handen blijft van 
de overheid. Persoonlijk meen ik 
dat, mits een goede regulering, er 
wel constructies te bedenken zijn 
waar privé-uitvaartondernemers 
en overheid samenwerken. De 
sector bewijst immers dat men er 
zorgzaam en met respect met de 
overledene en de familie kan om-
gaan.”

Kennes vervolgt: „Belangrijk is 
een goede spreiding. Ik kan me 

voorstellen dat de privé-onderne-
mers vooral geïnteresseerd zijn in 
crematoria in stedelijk en minder 
in landelijk gebied. De overheid 
is dus de beste waarborg voor de 

spreiding en de kwaliteit, ook 
al omdat de inplanting van een 
nieuw crematorium wel eens op 
verzet durft te stuiten van omwo-
nenden.” (eds)

XX Overal was er een  
vloedgolf aan klachten
XX Centrum voor heling is 
misschien goed idee

Erik DE SmEt
Na de vele zittingen van de Ka-
mercommissie seksueel misbruik 
is het inmiddels duidelijk: de Bel-
gische bisschoppen en religieu-
ze oversten voerden geen doof-
potoperaties om misbruik door 
priesters en paters te verbergen. 
Evenmin was er ongeoorloofde 
druk op het gerecht. Wel bleek 
dat velen het ontzettend moei-
lijk hadden om het misbruik ter 
sprake te brengen. Waarom over-
heerste zo lang de stilte?

De Kamercommissie nodigde 
ook buitenlandse sprekers uit. De 
Amerikaanse dominicaan Tho-
mas Doyle getuigde al meermaals 
op geruchtmakende processen 
over pedofiele geestelijken in de 

Verenigde Staten. Al 27 jaar bijt de 
man zich vast in de problematiek, 
hij wordt dan ook beschouwd als 
een expert terzake. In de VS is hij 
echter omstreden, omdat hij de 
Amerikaanse bisschoppen ver-
wijt te lang gezwegen te hebben 
over seksueel misbruik in de Kerk 
en zelfs slachtoffers te hebben af-
gedreigd.

We spreken Doyle na afloop van 
de commissiezitting. „In alle lan-
den waar ik pedofilie bestudeer-
de – de VS, Canada, Ierland – was 
er een vloedgolf aan meldingen,” 
zegt hij, „telkens naar aanleiding 
van één opmerkelijke zaak, zoals 
bij jullie het misbruik door bis-
schop Vangheluwe. Slachtoffers 
kregen als het ware eindelijk de 
toestemming om te praten, ter-
wijl ze zich tot dan halve misda-
digers voelden. Nu zijn ze zeker 
dat ze gehoord zullen worden, 
ook door de bisschoppen.”

In Brussel uitte Doyle zijn twij-
fels over het nut van een commis-
sie zoals die van kinderpsychiater 

Peter Adriaenssens. Wat moet de 
Kerk volgens hem dan doen? „De 
bisschoppen hebben allereerst de 
plicht om in hun bisdom hulp te 
bieden aan wie dat nodig heeft. 
Daarnaast moet gerechtigheid 
geschieden. Het is oneerlijk dat er 
nog steeds mensen lijden onder 
de gevolgen van wandaden waar-
voor de daders geen rekenschap 
aflegden. Bisschoppen en religi-
euze oversten hebben de plicht 
om geld bij elkaar te zoeken om 
slachtoffers te vergoeden.”

De dominicaan ziet wel wat in 
een centrum voor erkenning, he-
ling en verzoening, zoals de bi-
schoppen aanvankelijk voorstel-
den. „In de VS moest het gerecht 
bisschoppen dwingen iets te on-

dernemen. Het is overigens een 
misverstand  dat de schadeclaims 
van slachtoffers er hebben geleid 
tot het bankroet van bisdommen. 
Acht deden een beroep op een bij-
zondere regeling, zodat zij onder 

gerechtelijke controle schuldei-
sers kunnen terugbetalen.”

„Elke aanklacht is anders”, ant-
woordt Doyle op onze vraag naar 
wat met pedofiele priesters dient 

te gebeuren. „Bovendien zijn er 
altijd valse aanklachten en feiten 
die het gerecht niet meer kan on-
derzoeken.” Doyle onderschrijft 
ook de redenering dat het niet al-
tijd de beste oplossing is een pe-
dofiele geestelijke uit het ambt te 
zetten. „De gevangenis geneest 
geen pedofielen en uiteindelijk 
komen ze toch terug vrij. Beter is 
hen goed in de gaten te houden. 
Worden ze gewoon weer leek, 
dan is de kans groter dat ze her-
vallen. De Amerikaanse bisschop-
pen hanteren nu een nultoleran-
tie, omdat ze bang zijn voor nog 
meer processen. Dat is verkeerd. 
Pedofiele priesters hebben even-
goed recht op vergeving als hun 
slachtoffers.”
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‘Bisschoppen
moeten 
handele n’
De Amerikaanse dominicaan 
Thomas Doyle zou pedofilie 
in de Kerk anders aanpakken

Volgens Thomas Doyle zweeg de Kerk te lang over pedofilie in eigen rangen.  © ImageGlobe

Crematieservice dichter bij huis
Uitvaartondernemers vragen de privatisering van het crematiewezen, maar dat is nog niet voor morgen

Almaar meer mensen laten zich cremeren. Er zijn dan ook nieuwe 
crematoria nodig.  © ImageGlobe

„De gevangenis geneest 
geen pedofielen. Hen in 
de gaten houden is beter”


